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Barcelona és la ciutat de l’Estat
amb més estrelles Michelin. La
capital catalana ha aconseguit
superar Madrid en la guia de
2023, presentada el 22 de no-
vembre a Toledo. A més, amb
l’ascens de Cocina Hermanos
Torres, ha passat a tenir tres res-
taurants amb tres estrelles, la
màxima distinció possible. Així
doncs, una cosa queda ben cla-
ra: si la butxaca t’ho permet, a
Barcelona pots menjar com un
rei. Ara bé, quines opcions hi ha
a preus més assequibles?

Sembla que, en aquest sentit,
hi ha un pessimisme generalit-
zat. Només cal recordar les du-
res paraules del cuiner Marc Ri-

bas fa uns dies a Catalunya Rà-
dio: “Barcelona s’ha mort gas-
tronòmicament”. Però hi ha qui
està disposat a trencar aquesta
visió negativa. Això passa per
passejar pels barris, parlar amb
els veïns i, sobretot, entrar als lo-
cals “de tota la vida”. 

Ho fa amb gust Alberto Gar-
cía Moyano, l’advocat que hi ha
darrere del perfil d’En Ocasiones
Veo Bares a les xarxes socials,
que s’ha convertit en tot un ex-
pert de la restauració de Barce-
lona i més enllà. A través de pu-
blicacions a Twitter, Instagram
i Facebook, i de recomanacions
a la secció Menú del dia d’El Pe-
riódico, fa difusió de bars i res-
taurants que són petites joies. A
més, predica amb l’exemple com
a copropietari del Bar Bodega
Carol (Sant Martí) i de Sants Es
Crema (Sants-Montjuïc).

RESISTIR A LA UNIFORMITZACIÓ
El mèrit d’aquests negocis és
mantenir l’autenticitat quan la
tendència és la “uniformització”,
tal com diu García Moyano. És a
dir, continuar oferint escudella i
fricandó enmig de tantes torrades
d’alvocat, tartars i tatakis. 

Des que es va convertir en un
rastrejador d’establiments que
valen la pena, García Moyano as-
segura que s’ha sorprès grata-
ment. “Trobo més llocs dels que
em pensava. Se m’acumula la fei-
na”, admet, satisfet. En una llarga
llista de recomanacions, hi ha des
del mític Gelida (Eixample) fins al
relativament nou El Cullerot de
Sants (Sants-Montjuïc), inaugurat
per una parella jove que funciona
com si portés anys al negoci. 

Tot i els rajos d’esperança, el
creador d’En Ocasiones Veo Ba-
res reconeix que el nivell gastro-

nòmic de Barcelona ha fet passos
enrere en les últimes dècades. “So-
bretot s’ha perdut originalitat,
més que qualitat. Ens hem tornat
grisos i uniformes”, lamenta. 

A parer seu, s’ha estès un tipus
de restauració que es basa en un es-
tudi de mercat i ofereix qualsevol
cosa que estigui de moda. “Aques-
ta visió mercantilista fa que cada
vegada hi hagi menys diferències
entre locals: molts tenen gairebé  la
mateixa carta i la mateixa decora-
ció, i te’ls podries trobar a qualse-
vol ciutat europea”, diu.

LA FEINA BEN FETA
Entres un dimarts a mig matí,
quan per a alguns és l’hora del
brunch, a La cuina del papi (Sant
Martí) i et trobes uns amants dels
esmorzars de forquilla assaborint
unes mandonguilles amb sípia. I
saps que l’has encertat. Potser és

per això que l’establiment de la fa-
mília Grau –al rètol, per cert, hi
continua dient Ca’l Grau– és un
dels exemples que li venen al
cap a García Moyano quan par-
la de fer les coses bé. 

Al capdavant d’aquest negoci
amb gairebé quaranta anys d’his-
tòria ara hi ha la filla de l’Antonio,
l’Alba, que es va formar en alta
cuina a l’Escola d’Hostaleria de
Sant Ignasi, dels Jesuïtes de Sar-
rià. Alba Grau ha treballat a res-
taurants com el Disfrutar, que té
dues estrelles Michelin, però,
quan el seu pare ho va necessitar,
no va dubtar a tornar a casa. Un
gest que li agraeix enormement
l’Antonio, però també els clients.
Com un dels que gaudia de les
mandonguilles, gran defensor
dels bars i restaurants de barri,
que abans de marxar exclama:
“Aquests sí que són estrelles!”

L’interior del bar La cuina del papi, al Camp de l’Arpa. Foto: Línia

Anna Utiel
BARCELONA

“Aquests sí que són estrelles”
» La bona cuina tradicional a bon preu encara existeix a la ciutat de l’Estat amb més estrelles Michelin
» És el que defensa Alberto García Moyano, l’advocat que hi ha rere el perfil En Ocasiones Veo Bares
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Sense vehicles no podríem marxar
de vacances, no arribarien ali-
ments a les ciutats, molta gent no
podria anar a la feina… Malgrat
això, la crisi climàtica ens dema-
na renunciar al cotxe o a la moto
en detriment d’altres transports
més sostenibles. És per aquest mo-
tiu que en ciutats com Barcelona
s’estan impulsant mesures per
desincentivar l’ús del vehicle pri-
vat, com la Zona de Baixes Emis-
sions. Aquesta iniciativa etiqueta
els cotxes i en permet o no la seva
circulació, segons siguin elèctrics,
híbrids o de gasoil i dièsel.

D’ençà que es va plantejar, la
mesura ha generat suspicàcies
entre la població. A qui afecta? És
efectiva? És una mesura que pe-
nalitza les classes populars, que en
pocs anys no podran canviar el seu
vehicle per un d’elèctric?

QÜESTIÓ D’ETIQUETA
Les dades que l’Ajuntament ha
publicat enguany referides al
2021 ens mostren que, als barris
amb menys renda, el nombre de
vehicles amb etiqueta groga, és a
dir, la dels vehicles més conta-
minants, és més gran.

Si ens fixem únicament en els
turismes, veiem que a Baró de Vi-
ver és on més proporció de cotxes
amb aquest distintiu ambiental hi
ha. Aquí, el 41% dels automòbils
són d’aquest tipus. Passa el mateix
en barris com la Trinitat Nova
(37%), Torre Baró (37%), Ciutat
Meridiana (39%), Vallbona (38%),
la Trinitat Vella (38%), les Ro-
quetes (37%) o Can Peguera
(37%). En aquests barris, la ren-
da disponible de les llars per per-
sona se situa al voltant dels 11.000
euros, una de les xifres més baixes
a tota la capital catalana.

En canvi, si ens situem a l’ex-
trem contrari pel que fa a la ren-
da, allà on se situa al voltant dels
40.000 euros, la presència de
cotxes amb l’etiqueta groga és
molt menor. Alhora, són els bar-
ris en els quals hi ha més vehicles
amb etiqueta blava, és a dir, aque-
lla que defineix un cotxe que no
emet cap gas contaminant.

El barri en què més cotxes elèc-
trics hi ha és Pedralbes, on de cada
1.000 turismes, 28 ho són. La pre-
sència d’aquests automòbils tam-
bé és important a Vallvidrera (18),
el Tibidabo i les Planes (18), Sar-
rià (18), les Tres Torres (20), Sant
Gervasi – la Bonanova (19) i Sant
Gervasi – Galvany (18). Les xifres
contrasten amb els casos de Baró
de Viver i Trinitat Nova, dos bar-
ris on, segons l’Ajuntament, no-
més hi ha un sol cotxe amb l’eti-
queta blava en cada cas.

Per a Jordi Estivill, politòleg i
número 2 de la candidatura de la
CUP a Barcelona de cara a les elec-
cions municipals, la mesura de la
Zona de Baixes Emissions “no es

va pensar des d’una perspectiva de
classe”. “Convida la gent a reno-
var el vehicle, però només les
classes altes poden fer-ho”, afe-
geix. Des de l’Ajuntament recor-
den que les etiquetes no són “una
competència municipal”, ja que és
la DGT qui les atorga.

Sí que és responsabilitat mu-
nicipal la manera com s’aplica la
Zona de Baixes Emissions i, en
aquest sentit, el consistori afirma
que la normativa, en el seu des-
plegament, “sempre ha apostat per
acompanyar la ciutadania”. “En
l’última modificació de l’orde-
nança s’han ampliat els supòsits
socials precisament per protegir
les rendes més vulnerables”, di-
uen. Finalment, asseguren que la
mesura ha servit per “reduir
609.000 desplaçaments en vehi-
cles més contaminants”.

QUANTITAT I ANTIGUITAT
Hi ha altres elements que rela-
cionen els automòbils amb la clas-
se social, com per exemple el
nombre de cotxes per habitants a

cada barri. Aquí, les diferències
tornen a ser força rellevants. A Pe-
dralbes o a les Tres Torres, pràc-
ticament hi ha un cotxe per cada
dos habitants, mentre que a Tri-
nitat Nova o Baró de Viver n’hi ha
un per cada quatre habitants.
Passa el mateix amb les motos, ja
que als barris rics hi ha una moto
per cada tres habitants i als menys
benestants hi ha menys d’una
moto per cada 10 habitants.

Així mateix, la mitjana de Bar-
celona s’assimila més a la dels bar-
ris populars que a la dels indrets
rics. Hi ha 283 cotxes i 132 motos
per cada 1.000 habitants. Segons
Estivill, això no és estrany, ja que
les persones de classes treballa-
dores acostumen a desplaçar-se a
peu o en transport públic.

Per altra banda, canviar de cot-
xe és car. Si l’automòbil és elèctric,
encara ho és més, ja que, de mit-
jana, valen 20.000 euros. En
aquest sentit, els habitants dels
barris més benestants tenen més
capacitat de renovar el cotxe i
això es nota en l’edat mitjana dels

vehicles. En els barris populars
dels quals hem parlat, l’antiguitat
dels automòbils gira entorn dels 13
anys, mentre que en els barris rics
aquesta xifra se situa en els 11 anys.

UNA EXCEPCIÓ
Un barri amb dos cotxes per ha-
bitant, un de cada deu cotxes
amb etiqueta blava i on els turis-
mes no tenen més de 7 anys de
mitjana. Per què la Marina del
Port Vermell és tan diferent d’al-
tres barris? A Barcelona, un de
cada vuit cotxes està censat a
nom d’una empresa o de l’admi-
nistració. En canvi, a la Marina del
Port Vermell, dels 10.000 auto-
mòbils que hi ha, 9.000 són del
que en termes tècnics s’anomenen
persones jurídiques.

Es tracta d’un barri a la Zona
Franca, eminentment industrial.
Aquí, a més, hi ha les cotxeres de
TMB i altres naus municipals.
Aquest és el motiu que explica-
ria per què en aquest punt totes
les dades divergeixen de la di-
nàmica de la ciutat.

Una etiqueta social
» El distintiu mediambiental dels cotxes sovint també indica el barri on viu el propietari del vehicle

» Als barris amb menys renda el nombre de cotxes i motos més contaminants és més elevat 

Un cotxe amb el distintiu mediambiental verd. Foto: Línia Eixample

Albert Alexandre
BARCELONA
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La lupa

En un dia bo, el trajecte en Rodalies de Saba-
dell a l’Estació de Sants es pot fer en quaranta
minuts. Tristament, a la xarxa de Rodalies hi
ha pocs dies bons. Crec que no m’equivoco si

dic que quasi totes les persones amb qui molts matins
faig aquest trajecte estan fartes del servei. Com tam-
poc si afirmo que quasi totes ho continuen fent perquè
no disposen de cap altra alternativa.

Habitualment, els trens de la línia R4 pateixen un
retard crònic d’entre cinc i deu minuts. És a dir, que al
temps de trajecte hi has de sumar com a mínim
aquest temps extra. Òbviament, aquesta dada no apa-
reix als informes de Renfe, però tothom al tren sap que
és certa. És un temps al qual, a més, hi has d’incloure
els retards per les incidències recurrents a la xarxa. En
resum, un trajecte que hauria de durar uns quaranta
minuts l’acabem fent en seixanta o setanta pel cap baix.

Quan m’imagino el temps perdut al llarg de l’any
m’entren calfreds. Algú podria dir que no és temps per-
dut si l’aprofites, i té tota la raó. Sempre m’ha agradat
viatjar en tren. És un moment que moltes persones el
gaudim badant mirant per la finestra o trobant l’ins-
tant de pau per llegir. Ara bé, no tot és tan idíl·lic. Po-
sem-nos en context.

Són tres quarts de set del matí a l’estació de Saba-
dell Centre. A l’andana no hi cap ni una agulla, ja que,
com és habitual, el tren arriba tard i, a més, és un tren
curt. Sí, en hora punta, Renfe posa en circulació trens
amb la meitat de vagons. Com és d’esperar, en pujar-
hi ja no hi ha seients lliures. Tothom s’acomoda com
i on pot i, en arribar a Barberà del Vallès, moltes usuà-
ries ja no poden entrar al vagó i les que som a dins viat-
gem com sardines.

Drets més d’una hora, sense espai i, molt sovint, amb
una atmosfera asfixiant. Com ja us podeu imaginar, el
viatge, lluny de gaudir-lo, es converteix en un suplici
al qual no vols tornar, però del que no pots escapar. Un
atzucac en què, com hem vist fa uns dies, a més, t’hi ju-
gues la vida.

En la darrera dècada, s’han registrat sis accidents
greus a la línia R4 de Rodalies. L’any 2019, dues per-
sones van morir en un accident a Castellgalí i a Vaca-
risses, i fa uns dies, a Montcada, 150 persones també
van resultar ferides. No hi ha dubte que l’estat decadent
i anacrònic de la xarxa de Rodalies és responsable de
l’increment del risc d’accidents ferroviaris i, dissorta-
dament, el de Montcada no serà el darrer.

Fa l’efecte que, com Sísif, que va ser condemnat eter-

nament a empènyer una pedra pendent amunt i quan
arribava al cim la pedra tornava rodolant cap avall, els
milers d’usuàries de Rodalies estem condemnades a pu-
jar al tren cada dia tot i saber que quelcom pot anar ma-
lament. I en aquesta condemna, a més, no rebem cap
mena de comprensió ni empatia.

Penso que, d’una banda, és perquè Rodalies ha es-
tat sempre el transport públic de les classes treballadores
de l’àrea metropolitana. D’aquells que, sense cap altra
alternativa, continuaran agafant el tren tot i el servei de-
nigrant i que arribin tard a la feina o a la universitat. I,
d’altra banda, perquè l’infrafinançament crònic de la xar-
xa de Rodalies per part del govern espanyol mai ha re-
but una oposició ferma dels Governs de la Generalitat,
més interessats en altres qüestions més sumptuoses.

Tanmateix, quan hi ha accidents tothom llença pi-
lotes fora, es proclamen bones intencions i es propo-
sen taules bilaterals pel traspàs de la gestió. I, així i tot,
la realitat és tossuda i milers de persones tornaran a aga-
far demà el tren en condicions que no són acceptables.
Diu el refranyer català que qui dia passa, any empeny
i, no obstant això, estic convençut que arribarà el dia
en què Sísif deixarà d’empènyer la pedra per procla-
mar que la seva paciència s’ha esgotat.

NLes millors
perles

Puja a un cotxe que no és seu, l’engega, avança uns metres i
xoca contra un altre vehicle aparcat i una casa. Abans que

treguis conclusions sobre l’autor dels fets, has de saber que és
un border collie. S’ha convertit en el gos més famós de Gal·les.

Uns investigadors fan reviure virus de 48.500 anys
d’antiguitat que havien quedat sota el gel permanent

de Sibèria. Diuen els científics que no creuen que suposin
gaire perill, però potser no calia jugar-se-la, no?

Una dona aconsegueix el seu somni de graduar-se a la
universitat 71 anys després d’haver-s’hi matriculat per

primer cop. Joyce DeFauw, de 90 anys, ha acabat la carrera i ha
deixat un exemple inesborrable als seus 17 nets i 24 besnets.

El Grinch existeix, però és una dona de Nova York.Concretament, és la lladre que ha entrat a casa de
l’actor Robert de Niro per robar-li els regals que hi havia
sota l’arbre de Nadal. La policia l’ha detingut in fraganti.

LA FOTOTwitter (@fifaworldcup_es)
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per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

Cròniques ferroviàries
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Compromís municipal per salvar 
el pati de l’escola Paideia1

2
Barcelona En Comú demana
combatre els discursos d’odi

Tercera estrella Michelin 
per als germans Torres

‘Molt més que cops’: un clam 
contra la violència masclista

Jornada rodona a la Mostra 
de Comerç a Joan Güell

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

La colla de diables Timbalers
d’Itaca ha rebut la Medalla

d’Honor com a reconeixement 
a la seva trajectòria dedicada 
a agrupar famílies i infants al
voltant de les tradicions de la
cultura popular, amb el foc 

com a bandera. 
pàgina 10Timbalers d’Itaca

L’Associació de Veïns i Veïnes de
la Zona Universitària ha estat
reconeguda amb la Medalla
d’Honor per la seva tasca
reivindicativa i per haver

aconseguit diverses victòries
veïnals que han millorat la vida

de la gent del barri. 
pàgina 10AV Zona Universitària

Els catorze locals del carrer
Doctor Nubiol i Espinós afectats

per la compra fallida de
l’Ajuntament en el marc del

programa Amunt persianeshan
hagut de tancar definitivament
després que el dia 30 s’acabés 

el termini per marxar. 
pàgina 16Ajuntament

A les xarxes

@324cat: Els estats membres de la UE han
arribat a un acord per aplicar un topall al
preu del gas, que no afectarà ni Espanya ni
Portugal perquè ja tenen el topall ibèric.

@julibert_joan: No és una mica fort que
dos jutges a qui es vol recusar puguin vo-
tar en la decisió per recusar-los? Quin con-
cepte de justícia és aquest?

#RevoltaAlTC

@Catinformacio: El sorteig de loteria de
Nadal ha cantat números erronis durant
anys. Una jutge rebutja que s’informi dels
números mal cantats.

#ErrorsALaLoteria #TopallAlGas

Safata d’entrada

Afinals dels 70, una de les ac-
tivitats programades a l’au-
la unitària de l’escola va ser

fer turisme urbà: l’objectiu era vi-
sitar llocs mai vistos. Quan som
nens gairebé no sabem res, però te-
nim intacta la necessitat d’emo-
cionar-nos, i aquesta és l’obligació
del magisteri. Hi ha coses difícils
d’explicar quan arriba la sorpresa,
quan ens acostem a la novetat. Una
de les més inquietants va ser quan
vam viatjar en metro a l’estació de
Sants, una aventura per degustar
el que és desconegut, que va il·lu-
minar els racons més profunds dels
nostres cossos mentre pujàvem i
baixàvem  les escales mecàniques
d’aquell lloc convertit en un parc
d’atraccions. Les arrels subtils que
ens acariciaven, refinades amb la
dolçor d’aquelles personetes, feien
d’allò un altell sagrat al tacte de l’o-
cult, esquitxat de matisos on l’oïda
reconeixia altres fonts, on l’olfac-
te mostrava trajectòries fèrtils.

L’aula era un breu espai de
temps en què vam ser trapezis-
tes amb grans collarets de flors
que trobàvem al bosc de l’esbar-
jo. Compartíem un únic desig:
que res dolent ens passés. Érem
el grup del vent, la nostra cançó,
la de les balances d’Ovidi, una
música amb majúscules que
agradava tant a petites com a

La cançó de les balances
per Francesc Reina

grans. Al rerefons de les ànimes
creixia un desig de ser poetes. 

En una altra ocasió vam
anar al Ritz. La intenció era fer
voltes per la porta giratòria; no
ens van deixar. Però el més im-
portant era el contacte amb la
realitat: assistir al miracle d’a-
quella màgia que es quedaria
als nostres ulls per sempre. 

Llegeixo sobre la miopia
democràtica, l’oblit de fets re-
provables comesos per autori-
tats i amb ocultació d’actes de-
lictius… Hi ha una llarga llista
d’excàrrecs públics que, en
abandonar les seves tasques
(fins i tot hi ha qui les alterna),
treballen en diferents sectors
privats, com el de la indústria
militar, aconsellant polítics so-
bre quina és l’empresa conve-
nient per afavorir contractes
familiars. Aquesta pràctica s’a-
nomena “portes giratòries” i
sovint és titllada de corrupció. 

Llegeixo sobre el drama de
l’habitatge al nostre país, les xi-
fres d’inversió pública són ab-
solutament ridícules. Llegeixo

sobre les patronals immobilià-
ries permanentment en con-
tacte amb mandataris per as-
sessorar-los sobre lleis que be-
neficiïn els seus fons d’inversió,
com ho fa un exalcalde, presi-
dent de la FIABCI, “òrgan con-
sultiu de governs i les Nacions
Unides per al disseny de políti-
ques habitacionals i desenvolu-
pament urbà, membre de la
Coalició Internacional de Nor-
mes d’Ètica”, etc. Llegeixo sobre
la regidora que va haver de di-
mitir del càrrec després de rebre
amenaces de mort per denun-
ciar irregularitats en llicències
que s’atorgaven a pisos turístics. 

Torna el record plaent d’a-
quella porta màgica. ¿Són
les portes giratòries una elecció
correcta o necessitem altres me-
sures que ens protegeixin contra
els incendis, per eliminar barre-
res amb massa freqüències d’ac-
cés, que ens ofereixin una pro-
tecció excepcional contra els
corrents de brutícia? Les seves
funcions són tan diverses com els
requisits que se’ls hauria d’exigir.
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TRADICIONS4S’apropa el final
d’any i això vol dir que els Reis
Mags d’Orient estan a punt d’ar-
ribar als carrers de la ciutat. I des
de l’Associació Cultural Vallespir
ho tenen ben present. I és que
l’entitat organitza cada any la ca-
valcada dels Reis al districte i, en-
guany, arriben a la 50a edició.

És per aquest motiu que l’as-
sociació va organitzar una jor-
nada festiva l’11 de desembre. La
cita va ser als jardins de Magalí
i va començar a les 10:30 h del
matí amb activitats per als més
petits, que van poder gaudir
d’una xocolatada, tallers de ma-
nualitats i animació infantil amb
música i ball a càrrec de la Fà-
brica de somnis.

Després de les activitats in-
fantils, a les 13 h es va fer l’acte
de commemoració del 50è ani-
versari. I tot just després de
l’acte, va se l’hora del vermut
musical popular amb Pili y los
cometas, “per moure el cos al rit-

me del rock dels 70, 80 i 90”, tal
com havien anunciat des de la
mateixa entitat.

Així doncs, després de la
festa de commemoració de la
50a edició de la Cavalcada de
Reis que organitza l’entitat, l’es-
perada rua dels Reis Mags es

farà, com sempre, la tarda del 5
de gener, que enguany serà una
de les més especials, ja que no
hi haurà restriccions, i comen-
çarà amb la rebuda a la plaça de
Comas a les 17 h de la tarda.
Una hora més tard es posarà en
marxa la rua pels carrers.

La cavalcada de Reis reuneix sempre milers de persones. Foto: Districte

Mig segle de la Cavalcada de Reis
de l’Associació Cultural Vallespir
» És un acte tradicional al districte que aplega molts veïns cada any
» L’entitat va celebrar aquesta fita amb una festa l’11 de desembre

Recta final del Barcelona
Districte Cultural

ESPECTACLES4La temporada
de tardor del circuit d’espectacles
gratuïts a les Corts, Barcelona
Districte Cultural, està encarant
la recta final del programa. I és
que la dotzena edició del festival
ha ofert al districte una vintena
de funcions de música, dansa,
circ, teatre i cinema i ara ja no-
més en queden dos.

El primer dels espectacles
és l’obra de teatre Ana y Serafín:
inquilinos de la periferia, de la
Nave Va i Factoria los Sánchez,

que es fa al Centre Cívic Can Deu
avui 21 de desembre a partir de
les 19 h de la tarda.

I el segon i darrer espectacle
que es farà en el marc del Bar-
celona Districte Cultural és l’es-
pectacle de circ POI, de la com-
panyia D’Es Tro, que es farà al
Centre Cívic Joan Oliver ‘Pere
Quart’ aquest divendres 23 de
desembre a  les 18 h de la tarda.

Per assistir-hi només cal re-
serva l’entrada a través dels
webs dels equipaments.

MEDALLES D’HONOR4L’Ajun-
tament va celebrar el 30 de no-
vembre l’acte de lliurament de
les Medalles d’Honor de la ciu-
tat del 2022. L’acte, presidit per
l’alcaldessa Ada Colau, va ho-
menatjar les persones i entitats
compromeses amb els valors cí-
vics i el desenvolupament de la
ciutat en diversos àmbits.

Així doncs, el consistori dona
cinc Medalles d’Or de ciutat i
dues Medalles d’Honor per dis-
tricte. A les Corts, els reconei-

xements van ser per a la Colla de
Diables i Timbalers d’Itaca i per
a l’Associació de Veïns i Veïnes
de Zona Universitària.

Així doncs, la Colla de Dia-
bles va rebre el guardó per la
seva trajectòria dedicada a agru-
par famílies i infants al voltant
de les tradicions catalanes i
amb la cultura del foc com a
bandera, segons les explica-
cions de l’Ajuntament.

I, per la seva banda, l’Asso-
ciació de Veïns de Zona Uni-

versitària va rebre el reconei-
xement honorífic per la seva
tasca reivindicativa i per les fi-
tes aconseguides per a la mi-
llora de les condicions de vida
del barri.

Amb tot, enguany l’Ajunta-
ment ha premiat catorze enti-
tats entre els deu districtes i
onze persones individuals per la
seva labor als barris. El consis-
tori també va fer un reconeixe-
ment general a persones i enti-
tats per la lluita contra la covid.

Un moment de l’obra d’Ana y Serafín. Foto: Barcelona Districte Cultural

Veïns i diables, premiats

La Colla de Diables recull la Medalla d’Honor. Foto: Ajuntament

Mobilitat |Més pacificació d’entorns escolars
L’Ajuntament va començar fa pocs dies les obres en 73 centres

educatius –set d’ells a les Corts– de la ciutat per millorar-hi l’entorn i
allunyar els alumnes del trànsit, la contaminació, els accidents i el soroll. 
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4Nadal arriba a les Corts per il·lu-
minar-ne els carrers i les mirades
dels infants. El districte acull mul-
titud d’activitats organitzades per
les diferents entitats i associa-
cions perquè tot el veïnat pugui
gaudir-ne. Així,  els carrers, les
places i els equipaments dels bar-
ris són l’escena on celebrar les
festes i compartir aquesta època
de l’any. Per viure Nadal, no cal sor-
tir del districte. Podeu consultar-
les al web ajuntament.barcelo-
na.cat/lescorts.

ENCESA DE LLUMS
Les Corts es va il·luminar el pas-
sat 24 de novembre per iniciar
una de les celebracions més es-
perades de l’any. La tradicional
encesa de llums va tenir lloc a la
plaça de les Corts, on es va donar
la benvinguda al Nadal amb pun-
xadiscos, l’espectacle familiar
“T’improviso”, l’arbre “Batecs de
Nadal”, xocolatada, tallers i con-
tacontes. L’acte va comptar amb
la presència dels eixos i associa-
cions de comerç del districte.

COMERÇ DE PROXIMITAT
Com ja és tradició, el comerç de
proximitat esdevé una peça clau
en la celebració del Nadal al dis-
tricte. Les entitats i associacions
comercials han organitzat activi-
tats per a tothom. 

A més, enguany, les Corts
compta amb dues exposicions
nadalenques que es poden gau-
dir fins al 5 de gener de 2023. D’u-
na banda, des de demà es podrà
visitar l’exposició “El comerç de les
Corts al Nadal” al Saló Expositiu del
districte de les Corts, on es podrà
conèixer la tasca dels eixos i asso-
ciacions de comerç de proximitat
i s’obriran les portes del Districte
als infants per a poder experi-
mentar amb els jocs simbòlics de
comerç (cal l’acompanyament d’u-
na persona adulta). D’altra banda,
també es pot assistir al Mercat de
les Corts per contemplar l’exposi-
ció “Pessebre tradicional”, orga-
nitzada per l’Associació de Con-
cessionaris del Mercat de les Corts.
Un any més, el districte gaudirà de
les fires d’artesania de Nadal. Una
d’elles, a l’avinguda Diagonal, en-
tre Gandesa i Numància, que aco-
llirà la 16a Fira d'artesania fins al 5
de gener. Hi haurà tallers infantils
gratuïts, parades solidàries, músi-
ca en viu i el sorteig d'una pane-
ra d'articles de la fira, organitzada
per  Espai d’Art, l'Associació d'Ar-
tesans de les Corts.

MÚSICA I TEATRE
La música és indispensable a l'è-
poca de Nadal i, per això, és una

cita obligada. Al llarg de les festes
s'organitzen concerts i nadales ar-
reu del territori. La música ja ha
començat, el passat 11 de de-
sembre, amb dos concerts nada-
lencs. Al Monestir de Pedralbes, es
va poder gaudir de la trobada de
corals de les Corts, i a la Parròquia
de Santa Maria del Remei, va te-
nir lloc el concert de Nadal d'or-
gue, organitzat pels Amics de
l'Orgue de les Corts. Per tancar la

programació de Nadal i donar la
benvinguda al 2023, els i les can-
taires de l'Orfeó de les Corts, ofe-
riran el Concert d'Any nou el 8 de
gener a les 18.30 h.

PESSEBRES I TIONS
Nadal no és el mateix sense les
tradicions que el conformen, i
per això podreu gaudir de pes-
sebres i tions al districte, així
com Pare Noels i les tradicio-
nals bústies dels patges reials. De
pessebres, en trobareu tres: el de
l’Església de Sant Ramon No-
nat, fins al 12 de febrer, el seu
pessebre gegant. D’altra banda,
el tradicional pessebre del Mo-

nestir de Pedralbes, que es pot
visitar fins al 5 de febrer (cal
consultar horaris i preus). També
es pot gaudir del pessebre del
Mercat de les Corts durant totes
les festes. A més enguany, i com
ja ha esdevingut tradicional, el
foc i les espurnes han tornat als
carrers amb el Correfoc de Nadal,
celebrat el passat diumenge 18
de desembre. Consulteu la pro-
gramació per saber on troba-
reu els tions, Pare Noels i les
bústies reials.

RUTES INCLUSIVES
Passejar és la millor manera de
conèixer un lloc, i molt més si
mentre passeges t’expliquen les
peculiaritats de l’indret. Aquest
és l’objectiu de les rutes pel dis-
tricte que recorren els barris per
explicar-ne els secrets. Les rutes
compten amb mesures d’acces-
sibilitat com amb suports de
lectura fàcil, relleu i Braille, i
llengua de signes, tot i que s’ha
de demanar amb cinc dies d’an-
telació al correu: rutesles-
corts@gmail.com. La ruta de les
Corts va tenir lloc el 17 de de-
sembre, la ruta de Pedralbes
serà el 28 de desembre, la ruta
de la Maternitat i Sant Ramon es
durà a terme el 30 de desembre,
la ruta feminista tindrà lloc el 3
de gener i, per últim, la ruta
d’art en Diagonal serà el 4 de ge-
ner. Cal reserva prèvia per a to-
tes elles.

CONTINGUT ELABORAT AMB LA COL·LABORACIÓ DE L’AJUNTAMENT DE BARCELONA

Les Corts torna a viure un Nadal farcit d’activitats. Fotos: Ajuntament

4La nit de Reis sempre és la nit
més màgica de l'any per a in-
fants i grans. Enguany, a més, el
districte celebra que ja són 50
anys des que Ses Majestats pas-
segen amb les seves carrosses
per Sants i les Corts a càrrec de
l'Associació Cultural Vallespir. 

Aquest és un motiu de cele-
bració que no podia passar des-
apercebut, ja que des de l'any
1972 els carrers dels dos districtes
acullen als Reis d'Orient i el seu se-
guici. El passat 11 de desembre, els
jardins de Magalí van acollir una

xocolatada acompanyada d'ani-
mació infantil i tallers de manua-
litats, a més, s'hi va dur a terme un
vermut musical per celebrar l'èxit
d'aquesta nit tan màgica al dis-
tricte. La cavalcada tindrà lloc  el 5
de gener, a partir de les 17.00 h a
la plaça Comas, on es farà un es-
pectacle familiar per rebre els Reis,
i des d’on, a les 18 h, començarà el
seguici, una cavalcada que brilla-
rà amb una màgia especial, que fi-
nalitzarà als jardins de Can Man-
tega, a Sants, on hi haurà activitats
infantils durant tota la tarda.

50 anys de la Cavalcada

Barris al dia

Les Corts s’omple de Nadal
» El districte s’omple de la màgia del Nadal i ofereix activitats per a tots els públics
» Enguany, el districte i el veïnat celebren la 50a edició de la cavalcada de Reis
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Les Corts es va

il·luminar el passat
24 de novembre
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4L’energia és més cara que mai i
som en un moment de gran in-
certesa en l’evolució del mercat
energètic. En aquest context, l’A-
juntament de Barcelona està im-
pulsant un servei d’autoconsum
municipal perquè els barris ge-
nerin la seva pròpia energia re-
novable i els veïns puguin estalviar
en la factura elèctrica.  

El gran objectiu és aprofitar el
potencial que té Barcelona en en-
ergia solar per impulsar la transició
energètica a la ciutat i apropar les
renovables a ciutadania i comerços.
En paraules de Cristina Castells, di-
rectora d’Energia i Qualitat Am-
biental de l’Ajuntament, es vol
“oferir energia generada de forma
renovable a la ciutat i compartir-la

amb la ciutadania”. “Considerem
que és una oportunitat per fer-ho,
ara que tenim un marc jurídic que
ens ho permet”, afegeix.  

SERVEI D’AUTOCONSUM 
Un dels projectes impulsats és la
instal·lació, en espais públics, de
pèrgoles fotovoltaiques capaces de
generar energia solar i que aques-
ta energia generada la puguin
gaudir els veïns i comerciants en
compartir-la. Mitjançant aquestes
instal·lacions d’autoconsum com-
partit, compartiran quotes de 500
W d’energia solar, amb un màxim
de 2.000. Això permetrà un estal-
vi d’entorn del 25% de la factura,
que suposa uns 200 euros any, de-
penent de l’ús que faci la família i
del preu del subministrament. 

El projecte pilot s’iniciarà amb
el repartiment de l’energia gene-
rada en dues pèrgoles ubicades a
la Ronda de Dalt i a la plaça Alfons
Comín, d’un primer paquet format
per 11 pèrgoles generadores que
permetran compartir energia amb
més de 1.000 consumidors. 

L’accés al servei d’autocon-
sum municipal es preveu a través
d’una convocatòria de concur-
rència pública per als consumidors

en general. Els requisits per gaudir
del servei són pagar una quota
anual de 70 euros, ser titular d’un
contracte de subministrament en
baixa tensió i viure a un radi de-
terminat de les instal·lacions, que
fins ara era de 500 metres i ara nor-
mativament s’ha ampliat fins als 2
quilòmetres, tot i que en aquest
projecte s’arriba a un quilòmetre.
Una part de l’energia generada es
reservarà per a compartir amb fa-
mílies vulnerables, que tindran la
quota anual bonificada.  

ENERGIA ALS TERRATS
Una altra opció d’autoconsum és
la d’incorporar una instal·lació de
generació energètica en l’edifici on
visc. La campanya municipal Mo-
ment Solar Barcelona pretén en-
grescar la ciutadania i mostrar-li els
avantatges d’aquest model ener-
gètic. Mitjançant un conveni signat
amb el Gremi d’Instal·ladors de
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Energia Barcelona

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

Autoconsum per es  
» Barcelona instal·la pèrgoles fotovoltaiques per generar energia re     

» Creix l’interès de la ciutadania per consumir i compar   

Les famílies podran
estalviar entorn del
25% de la factura 
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4Com una evolució de l’autoconsum compartit, i
a mode pilot, l’Ajuntament treballa en el desenvo-
lupament d’una comunitat energètica a l’àmbit del
Poblenou. A partir d’una primera instal·lació foto-
voltaica, ubicada a l’Institut Quatre Cantons, s’està
creant una comunitat energètica que compartirà l’e-
nergia solar generada i que serà el punt de partida
d’una xarxa i d’una comunitat molt més àmplies.   

Les comunitats energètiques, segons el reial de-
cret 23/2020, són entitats jurídiques basades en la
participació oberta i voluntària de socis membres
situats a les proximitats dels projectes d’energies re-
novables que siguin propietat de les mateixes en-
titats. Hi poden participar particulars, empreses, en-
titats i fins i tot municipis. L’objectiu és promoure les
energies netes i optimitzar el consum.   

LA COMUNITAT DEL POBLENOU
El primer pol generador d’aquest projecte és una
instal·lació fotovoltaica a la coberta de l’Institut Qua-
tre Cantons, capaç de generar 73.750 kWh/any. Els
primers consumidors seran el mateix centre edu-
catiu, l’Institut Maria Espinalt, el Centre Cívic Can  Fe-
lipa - Oficina de Drets Socials i la Caserna del Parc
de Bombers de Llevant i, en l’àmbit privat,  30 uni-
tats de convivència que conformaran la primera par-
ticipació de membres privats de la comunitat.    

Una d’aquestes unitats de convivència que par-
ticipen en el projecte és la de la Marike Charlier, una
de les promotores. “Hi havia diversos veïns interes-
sats, entre ells el Joan Herrera, que està treballant en
comunitats energètiques al Prat de Llobregat. L’ins-
titut i l’AFA també hi estaven interessats. Va ser un in-
terès comú de tothom a la vegada”, relata. Actualment,
les plaques ja estan instal·lades a la coberta del cen-
tre educatiu i s’estan fent els tràmits tècnics perquè
puguin funcionar a ple rendiment i, alhora, els tràmits
jurídics per poder fer el repartiment. “Voldríem que
això anés més ràpid i que es fes extensiu a més edi-
ficis”, confessa la Marike, “però sabem que és com-

plicat”, afegeix. Efectivament, tal com explica la di-
rectora d’Energia i Qualitat Ambiental de l’Ajuntament,
“la legalització d’aquestes instal·lacions no és fàcil”.
“S’han de conèixer bé els membres que en formen
part i tots han de signar un contracte de repartiment.
Hi ha coses que no poden anar més ràpid”, afirma. 

A banda dels descomptes en la factura, aques-
tes comunitats tenen un repte encara més agosa-
rat: “Són una evolució del consum compartit, però
van molt més enllà perquè han de treballar per fer
més racional el consum d’energia a la comunitat per
així consumir millor”, diu Castells. 

“LA GENT EN TÉ MOLTES GANES”
De moment, iniciatives com aquesta estan impul-
sades i fins i tot finançades per l’Ajuntament, que en
paga la instal·lació i el manteniment,  però en el fu-
tur el consistori serà un membre més de la comu-

nitat, més que no pas un líder. L’associació de veïns
del Poblenou, els professors del Quatre Cantons o
les mateixes famílies del centre que han donat su-
port a la iniciativa són un bon exemple del liderat-
ge que cal per portar a terme un projecte d’aquestes
característiques. Però encara cal molta pedagogia,
segons el parer de la Marike. “La gent en té moltes
ganes, però se li ha d’explicar bé com funciona. La
situació energètica que tenim ara mateix, si no mi-
llora aviat, és el moment perfecte per fer el canvi cap
a les renovables. Sabem que és complicat, però
s’hauria de ser més ambiciós”, conclou.<

“Ara és el moment perfecte per
al canvi cap a les renovables”

La instal·lació fotovoltaica 
a l’Institut Quatre Cantons
generarà 73.750 kWh/any

Fo
to

: A
ju

nt
am

en
t

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

Energia Barcelona

stalviar 
       enovable propera als barris 

        rtir energia solar

Barcelona i el Col·legi d’Adminis-
tradors de Finques, l’Ajuntament
ofereix acompanyament a les co-
munitats de propietaris per fer re-
alitat instal·lacions de generació
d’energia a les seves cobertes du-
rant tot el procés, des de la infor-

mació inicial fins a l’execució i el
manteniment. 

Moment Solar respon a la vo-
luntat de promoure l’autocon-
sum  d’energia i incrementar sig-
nificativament el nombre d’ins-
tal·lacions de generació a la ciutat
en l’àmbit residencial, però tam-

bé a l’interès creixent de la ciuta-
dania. “Ara mateix hi ha moltíssi-
ma gent que truca perquè estan
decidits a fer una instal·lació i vo-
len saber com ho poden fer”, as-
segura Castells.

REFERENT MUNICIPAL 
El consistori també ha fet una
aposta per incrementar la potència
fotovoltaica instal·lada en l’àmbit
municipal i de ciutat. A finals del
2020 l’Ajuntament comptava amb
102 instal·lacions d’energia solar en
cobertes d’edificis i equipaments
municipals, 15 en façanes i mitge-
res i 17 pèrgoles situades a l’espai
públic, i posava en marxa una vui-
tantena de projectes més que do-
blaran la potència fotovoltaica. Tot
i que aquesta energia s’associa al
consum municipal, s’estan estu-
diant models per compartir-la amb
consumidors privats que com-
pleixin determinats requisits.<

El nou marc jurídic
facilita la creació 

de comunitats 
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Algoritme. Què és un al-
goritme? Quan la ma-
joria pensem en la defi-
nició d’aquest concepte,

ens venen al cap Google o Face-
book. Sovint, es relacionen els al-
goritmes amb el sistema que fan
servir les grans companyies tec-
nològiques per ordenar els resul-
tats de les cerques. Malgrat això,
lluny del relat lluminós de Silicon
Valley, els algoritmes, avui dia, po-
den ser molt més simples i estan
presents a la nostra vida sense que
ens n’adonem. 

La periodista Karma Peiró,
en la seva recerca Intel·ligència
Artificial. Decisions Automatit-
zades a Catalunya, defineix els al-
goritmes com “un conjunt d’or-
dres que cal seguir per resoldre un
problema o una tasca”. Quelcom
similar a una recepta de cuina.
Amb l’arribada de les noves tec-
nologies, aquesta funció, que
temps enrere era manual, ara es
fa de forma automatitzada. En un
exemple senzill es pot entendre
millor: abans, els mestres havien
de determinar la nota mitjana de
totes les assignatures dels seus
alumnes amb la calculadora o
fent sumes i divisions en un paper.
Ara, els docents introdueixen les
notes en un programa i aquest,
sense mediació humana, deter-
mina la nota mitjana dels estu-
diants. Això és un algoritme? Sí,
un de molt senzill. Els algoritmes
són, per tant, un conjunt d’ordres
que donem a una màquina perquè
ens doni un resultat, ordeni una
llista o faci una predicció. El pro-
blema de tot plegat és que aquests
sistemes s’han estès sense atura-
dor i ara juguen un paper desta-
cat en el nostre dia a dia. Alhora,
s’han sofisticat i generen debat.

ALGORITMES QUOTIDIANS
D’ençà que ens llevem al matí es-
tem generant dades que poden ser
aprofitades per algoritmes. Apa-
guem l’alarma del mòbil, mirem les
nostres xarxes socials, anem en
transport públic, som captats per
les càmeres que hi ha a la nostra
ciutat, fem un pagament amb tar-
geta, demanem hora al CAP per in-
ternet, retirem diners del banc...
Fins i tot hi ha empreses que in-
tenten extreure’ns dades mentre
dormim, amb rellotges intel·li-
gents que ens mesuren les pulsa-
cions. Vivim en l’era de les dades
i, el que és més important, els en-
ginyers han après a gestionar-ne
enormes quantitats gràcies als al-
goritmes. Així, decisions que abans
es prenien de forma lenta, ara en
pocs segons poden quedar resoltes.

“En el sector privat és obvi que
s’utilitzen algoritmes”, explica el
periodista especialitzat en noves
tecnologies Pablo Jiménez. “Un
banc, per estimar si dona un crè-
dit a un client, fa servir sistemes
d’aquesta mena”, afegeix. De fet,
és en les finances on més algorit-
mes ens afecten. Les assegurado-
res, per exemple, determinen amb
dades si un jove de 18 anys té més
probabilitats de patir un accident
de cotxe que una dona de 50 i, en
funció d’això, els ofereixen pro-

ductes diferents. Els bancs, per al-
tra banda, tenen prou informació
per saber si un client podria voler
una hipoteca aviat i d’aquesta
manera oferir-li el servei abans que
l’hagi demanat. També existeixen
sistemes automatitzats que de-
terminen si a un client li han ro-
bat la targeta perquè les compres
que està fent no tenen res a veu-
re amb els seus moviments de di-
ners freqüents.

Aquests, però, no són els únics
algoritmes amb els quals ens to-

pem diàriament. En el seu estudi,
Peiró n’identifica més de 50 que
s’utilitzen a Catalunya. 

Un dels camps en els quals n’hi
ha més és la medicina. Hi ha sis-
temes que s’estan començant a im-
plementar als hospitals de Barce-
lona i que permeten determinar
quina quantitat exacta de medi-
caments ha de rebre un pacient
que acaba de viure un trasplanta-
ment de ronyó. D’aquesta mane-
ra, s’evita que el cos rebutgi el nou
òrgan. També hi ha algoritmes que

permeten saber si una persona pa-
tirà cirrosis o saber si un pacient
tornarà a l’hospital.

En altres sectors, com el de l’e-
ducació, també estem veient casos
similars. “Diversos instituts de
Catalunya ja han provat un algo-
ritme que fa els grups a classe”, as-
senyala Peiró. Partint de 20 pre-
guntes als estudiants, el sistema
estableix quina és la millor manera
d’agrupar-los. Per fer-ho, la mà-
quina determina el caràcter dels
estudiants segons si són introver-

tits o extravertits, assenyats o in-
tuïtius, analítics o emotius i reso-
lutius o reflexius. Segons explica
la periodista, aquest algoritme ha
millorat el rendiment dels grups
“entre un 25% i un 30%”.

En el món de l’empresa, el
nombre de sistemes de decisió au-
tomatitzada és cada vegada més
gran. Les companyies hoteleres o
d’avions poden determinar –tot i
que el grau d’encert és qüestio-
nable– si un client anul·larà una
reserva a última hora i així poden

Vivim en l'era de les dades i els enginyers han après a gestionar-ne enormes quantitats gràcies als algoritmes. Foto: Barcelona Supercomputing Center/ACN

Els trobem a l’àmbit de la seguretat, l’educació, les finances, la feina, el medi
ambient o els serveis socials. Avui dia són molts els algoritmes que defineixen 

i organitzen les nostres vides. En veiem alguns dels més freqüents i ens
preguntem quins són els inconvenients de fiar-ho tot a la tecnologia predictiva 

Algoritmes: caixes
negres omnipresents
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n Els algoritmes s’utilitzen en molts
camps de la vida quotidiana. Malgrat
tot, on més controvèrsia generen és
en l’àmbit de la seguretat.
A casa nostra, des del 2009 les ins-

titucions penitenciàries empren Ris-
Canvi. Aquest sistema es fa servir per
donar o no permisos de sortida als
presos, en funció de la possibilitat
que tenen de cometre un delicte de
nou. “El programa acumula el com-
portament de l’intern a la presó: si ha
agredit algú altre, si ha intentat auto-
lesionar-se o suïcidar-se”, explica la
periodista Karma Peiró. L’algoritme,

però, funciona amb altres paràmetres
més sensibles, com la nacionalitat, la
renda de les famílies del pres o el seu
nivell d’estudis. En la mateixa línia
s’inscriu SAVRY, un algoritme que va-
lora el risc de reincidència en joves i
que fa servir la Generalitat.
Els sistemes automatitzats s’estan

estenent arreu de l’Estat. És l’exemple
de VeriPol, un algoritme que utilitza
la Policia Nacional i que, per tant, no
està en funcionament a Catalunya,
que determina si una denúncia és fal-
sa. Ho fa a través de les paraules que
utilitza qui posa la denúncia. “En re-
alitat, és un sistema creat per un sol
policia a partir de 1.122 denúncies”,
assenyala Paula Guerra, del col·lectiu

AlgoRace. “La policia va dir que era
un agent amb molta experiència... Si
dius la paraula navalla, per exemple,
hi ha molts números que la teva de-
núncia sigui falsa”, afirma Guerra.
“Això és una anàlisi esbiaixada, per-
què què passa amb les persones que
no són natives del territori i tenen un
vocabulari diferent?”, afegeix. 
Per altra banda, des de la mateixa

organització també critiquen l’algo-
ritme VioGén, que s’encarrega de de-
terminar si una dona que denuncia
ser víctima de violència masclista ne-
cessita més protecció pel risc de ser

assassinada. “A més de preguntar si el
maltractador és estranger, assumeix
que si no hi ha violència física, una
dona no patirà una situació de més
violència, i això pot deixar dones fora
de la protecció”, lamenta.
Finalment, a l’Estat s’ha comen-

çat a veure com algunes policies lo-
cals –de moment cap a Catalunya–
estan emprant Eurocop. “Aquest al-
goritme determina a quins barris
s’ha de patrullar perquè hi ha més
possibilitats que hi hagi delictes”, ex-
pliquen des d’AlgoRace. Amb tot,
denuncien que “no s’entrena l’algo-
ritme amb delictes com els de coll
blanc, sinó amb informació esbiaixa-
da de classe i d’ètnia”.

Seguretat predictiva

oferir els seus productes a altres
consumidors. Els diaris, per la
seva banda, ja fa temps que es-
criuen notícies amb algoritmes.
Quan es tracta d’un partit de fut-
bol, el periodista només ha d’in-
troduir el nombre de gols i algu-
nes estadístiques més i l’algoritme
fa la resta. Un cop acabat, el lec-
tor està llegint una notícia re-
dactada per una màquina.

A rebuf de l’àmbit privat, en els
últims anys hem vist com les ad-
ministracions públiques estan
creant els seus propis sistemes de
decisió automatitzada. “El sector
públic va per darrere i contracta
empreses privades per desenvo-
lupar algoritmes, però moltes ve-
gades no sap el que està pagant”,
considera Jiménez.

Sigui com sigui, l’Ajuntament
de Barcelona ha desenvolupat un
algoritme per determinar quina
mena de recursos poden oferir els
treballadors socials a la ciutada-
nia. El sistema va llegir els infor-
mes de milers de primeres cites i
va determinar quina ajuda es do-
nava en cada cas. Actualment, a al-
guns centres de serveis socials, l’al-
goritme suggereix als treballa-
dors quins recursos poden oferir.
Amb això es facilita enormement
la feina, però és el treballador
qui té l’última paraula.

Així mateix, hi ha altres apli-
cacions dels algoritmes, com el
que la Seguretat Social va encar-
regar a la Universitat de Barcelo-
na per detectar les persones que,
per allargar la baixa, fingeixen te-
nir més dolor del real.

O fins i tot hi ha algoritmes en
temes mediambientals, com el
que l’Agència Catalana de l’Aigua
i l’empresa Amphos 21 van crear
i que permet predir el grau de sa-
linitat del riu Llobregat.

Com demostren tots aquests
casos a tall d’exemple, alguns al-
goritmes són útils. “Poden ser un
bon aliat”, puntualitza l’experta en
l’àmbit digital de l’entitat en de-
fensa dels drets humans Lafede,
Judith Membrives. Amb tot, els al-
goritmes també generen proble-
mes, com l’excessiva confiança
que hi tenen les administracions
i la possibilitat de no assumir
conseqüències derivades de les se-
ves decisions polítiques. “El tec-
nosolucionisme fa que, un cop l’al-
goritme ha pres una decisió, no hi
hagi rendició de comptes, perquè
no hi ha un humà a qui adreçar-
se”, considera. I això passa enca-
ra que siguin decisions errònies. 

PROBLEMES ALGORÍTMICS
L’Anna i l’Albert són una parella
que vol assegurar la furgoneta que

Els bancs tenen prou
informació per saber 
si un client podria 
voler una hipoteca
aviat i d'aquesta
manera oferir-li el
servei abans que 
l'hagi demanat

s’acaben de comprar. Han decidit
fer-ho amb una gran companyia
de la qual no volen donar el nom.
A ella, que és veterinària i fa més
de 10 anys que treballa en la ma-
teixa empresa, li demanen 700 eu-
ros l’any. A ell, que és artista i no
té una feina estable, 400. “L’home
que va fer les gestions ens va dir
que les grans empreses tenen
centenars de dades nostres i que
ell no podia dir-nos per què aques-
ta diferència de preus”, relaten. La
majoria d’algoritmes són com
caixes negres. No sabem les dades
que utilitzen, com funcionen ni el
motiu de les seves decisions.

Com en el cas de l’Anna i de
l’Albert, l’algoritme que gestiona
les comandes a domicili que cada
repartidor de Glovo ha de fer
també és opac. “Es tracta d’una es-
tafa, ja que t’enganxa perquè tre-
ballis molt al principi i després,
quan baixa la feina, acabis mar-
xant pel teu propi peu i no pugu-
is denunciar l’explotació que vius”,
considera Dani Gutiérrez, de Ri-
ders x Derechos. Per saber com
gestiona el repartiment de la fei-
na, el govern espanyol va impul-
sar l’anomenada Llei Rider, que
obliga la companyia a mostrar als
comitès d’empresa els criteris se-
gons els quals un repartidor té
unes comandes determinades.

Amb tot, si parlem d’opacitat,
el cas més paradigmàtic és el de
Bosco. Aquest sistema és l’encar-
regat de determinar si una família
rep el bo social de l’Estat espany-
ol. La plataforma d’investigació
periodística Civio va descobrir que
hi havia persones, com els mem-
bres de les famílies nombroses, que
per llei l’havien de rebre, però a les
quals el programa denegava l’aju-
da. És per això que Civio ha de-
manat accedir, per via judicial, al
codi de l’algoritme. Tanmateix, la
justícia mai ho ha permès, al·legant
arguments tan diversos com la
seguretat pública, la seguretat na-
cional o la propietat intel·lectual.
Per a Paula Guerra, de l’organit-
zació que analitza els biaixos ra-
cistes i masclistes dels algoritmes
AlgoRace, no hi ha dubte que “si un
algoritme no funciona bé, s’ha de
poder revisar per dins”. Alhora, el
cas demostra un element més: la fe
cega en la tecnologia. “Es creu que
les tecnologies són neutres”, diu
Membrives, assegurant que “són
productes creats per una societat
concreta i estan travessats pels ei-
xos de poder”.  

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“El tecnosolucionisme
fa que, un cop
l'algoritme ha pres 
una decisió, no hi 
hagi rendició de
comptes, perquè 
no hi ha un humà 
a qui adreçar-se”

Els sistemes d’automatització que s’utilitzen per a 
la predicció en l’àmbit policial o de la justícia 

són els que generen més controvèrsia



| 16

línialescorts.cat

Comerç
21 de desembre del 2022

COMERÇOS4Els 14 locals del
carrer Doctor Nubiol i Espinós,
just al costat del Mercat de les
Corts, que estaven afectats per
la compra fallida de l’Ajunta-
ment en el marc del programa
Amunt persianes, han hagut de
tancar definitivament després
que s’acabés el termini per
marxar el passat 30 de novem-
bre, data en la qual havien de
tornar les claus a la propietat.

Es tracta d’un tancament
polèmic perquè l’Ajuntament,
ara fa un any aproximadament,
va anunciar la compra de locals
comercials que teòricament
eren buits per revitalitzar el
teixit comercial d’aquesta zona
que toca el Mercat de les Corts.
El problema és que dels 16 lo-
cals que es volien comprar del
carrer Doctor Nubiol i Espinós
n’hi havia 14 en funcionament.

Després que esclatés la po-
lèmica l’abril del 2022 i que l’o-
posició acusés de mala praxi el
govern municipal de comuns i
socialistes, el consistori va dir
que no faria efectiva la compra,

però el propietari va mantenir
la decisió de buidar els locals.
Primer va donar un termini de
dos mesos als llogaters, però
després de negociar amb els
comerços afectats, es va fixar la
data al 30 de novembre.

En els darrers mesos la ma-
joria de propietaris dels 14 ne-
gocis afectats ja han anat mar-

xant i reparteixen les culpes
entre l’Ajuntament i la propie-
tat. És per aquest motiu que de-
manen indemnitzacions al con-
sistori per l’error en la gestió.
Concretament, consideren que
haurien de rebre entre 6.000 i
9.000 euros per negoci per la
despesa que els ha suposat ha-
ver de marxar.

Els locals afectats estan situats al costat del Mercat de les Corts. Foto cedida

Tanquen els 14 locals afectats
per l’ ’Amunt persianes’

Comerç Exposició | El comerç i Nadal
Del 22 de desembre al 5 de gener, de 9 h a 20 h, la Seu del Districte

acollirà una exposició sobre el comerç de barri amb un espai de jocs per a
infants. Es vol donar a conèixer millor les àrees comercials del territori.

Barcelona Comerç premia
l’aposta per la proximitat

RECONEIXEMENT4Unes 250
persones es van aplegar l’1 de de-
sembre a la nit a l’Hotel Inter-
continental amb motiu de la
gala dels Premis Barcelona Co-
merç. Els guardons de la funda-
ció, que enguany han arribat a la
18a edició, reconeixen “la quali-
tat, la tradició i el compromís
amb el comerç de proximitat”.

Barcelona Comerç va entre-
gar un total de set guardons. El
premi al millor establiment va
ser per a Audenis (la Dreta de
l’Eixample) i el premi al millor
establiment de restauració se’l va

endur el restaurant de cuina ca-
talana Vivanda (Sarrià).

En la categoria de compro-
mís social, el guanyador va ser la
Papereria Canut, mentre que la
millor iniciativa comercial eu-
ropea va ser per a Independent
Retail Europe.

També van donar tres premis
individuals que van ser per a
Jaume Bertran, del Forn Mistral,
Josep Escofet, expresident de
l’Eix Comercial Sants-les Corts,
i Albert Closas, periodista eco-
nòmic i director del programa
Valor afegit de TV3.

Foto de família dels guanyadors dels premis. Foto: Barcelona Comerç.
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Premis
Les Drassanes Reials han acollit la ceri-
mònia de lliurament de la 23a edició dels
Premis Comerç, que reconeixen els mi-
llors establiments de la ciutat durant l’any
2022, i dels Premis Mercats. Aquests gu-
ardons premien els professionals més in-
novadors, els més destacats, i les persones
i les entitats que han contribuït a la pro-
moció del comerç. 

El premi al comerç de proximitat s’ha
entregat a la Drogueria Rovira, per ser “un
referent en l’especialització, en la qualitat
de l’assessorament personalitzat i en el
bon tracte”, i el Colmado Casa Buendía
s’ha endut una menció. La bugaderia
Labar-Laundry Bar ha guanyat el premi
al comerç innovador perquè “ofereixen un
espai agradable i acollidor on els usuaris
poden desenvolupar altres activitats d’oci
o laborals mentre esperen”.

Pel que fa al premi al comerç sosteni-
ble, ha recaigut en Yes Future Positive Su-
permarket, per “oferir a la persona
consumidora productes sostenibles i de
proximitat, servits a granel i a doll, sense
generar nous residus”.
El primer premi al comerç emblemà-

tic entregat pel jurat ha anat a parar a
mans de la Granja Viader, pel fet que,
“durant més de 150 anys, sempre s’hagi
dedicat a la venda de llet i derivats” i que

“el seu obrador sigui dels pocs que conti-
nuen actius dins de la ciutat”. També s’ha
concedit un premi a la tasca de contribu-
ció a la promoció, innovació i coneixe-
ment del comerç de la ciutat, l’anomenat

premi Albert González, en aquest cas a la
Fundació Barcelona Comerç. I s’ha en-
tregat una menció a Evaristo Sender, del
Mercat de Sant Antoni, per defensar la
proximitat com a valor imprescindible.
El primer premi Mercats de Barce-

lona Jordi Maymó l’ha guanyat la Frute-
ría Moreno, del Mercat del Carmel,
valorada especialment per l’obertura de la
nova línia de negoci digital i el seu “servei
de venda a domicili sense emissions de
diòxid de carboni”. I la millor iniciativa
col·lectiva ha anat a parar a l’Associació
de Venedors del Mercat de Sants, per
posar en marxa l’Aula Gastronòmica.   
Pel que fa a les mencions especials per

l’esforç i la resiliència del comerç durant
la pandèmia, el jurat ha reconegut l’Òp-
tica Cottet i l’Associació de Venedors dels
Mercats Municipals de Barcelona.

Els millors establiments
comercials del 2022

La Drogueria Rovira, 
el Colmado Buendía i 
la Granja Viader són
alguns dels premiats

Innovació
Dos projectes de digitalització als mercats
de Barcelona han tingut molt protago-
nisme a la principal cimera internacional
sobre ciutats i solucions urbanes intel·li-
gents, l’Smart City Expo World Congress,
celebrada el mes de novembre a Barcelona.
L’esdeveniment és el punt de trobada d’ex-
perts internacionals que comparteixen les
bones pràctiques de ciutats d’arreu del món
per a un entorn urbà més sostenible. 
Màxim López, gerent de l’Institut Mu-

nicipal de Mercats de Barcelona, hi ha ex-
posat el projecte Mercats a un clic, una
plataforma de venda en línia comuna a tota
la xarxa de mercats. Aquesta eina oferirà als

comerciants la tecnologia i els serveis ne-
cessaris per rebre i gestionar comandes mit-
jançant la plataforma. Així, les parades
podran fer el repartiment de comandes a
domicili i a través dels punts de recollida
instal·lats als mercats.    
L’altre projecte presentat és precisament

la creació d’una xarxa de recollida d’aques-
tes comandes en línia. Aquest servei és un
complement de la compra i permet em-
magatzemar els productes en armariets
ubicats als mercats per conservar-los fres-
cos, secs o refrigerats fins que els clients pu-
guin recollir-los. Els armaris estaran situats
en un lloc accessible, perquè se’ls puguin
emportar fins i tot fora de l’horari. Aquest
projecte es troba en fase pilot en alguns
mercats de la ciutat.

Dos projectes d’innovació als mercats,
protagonistes a la fira de la innovació urbana
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Mercats
Des de mitjans de novembre, cada dijous,
els usuaris dels mercats de Barcelona dis-
posen de cistelles de la compra amb preus
rebaixats. La cistella dels dijous és una ini-
ciativa conjunta de l’Ajuntament i de
l’Institut Municipal de Mercats que, a
conseqüència de la pujada del preu dels
aliments, “permetrà als veïns comprar pro-
ductes frescos i de proximitat amb des-
comptes i promocions, i així ajudar a
arribar a final de mes”, ha explicat el ti-
nent d’alcaldia Jaume Collboni.
En virtut d’aquest acord, cada parada

dels mercats ofereix, com a mínim, dos pro-
ductes a un preu especial. Aquests produc-

tes han de ser sempre diferents, de manera
que els usuaris puguin fer una compra va-
riada i lliure tot aprofitant les diverses pro-
mocions de les diferents parades dels
mercats on vagin a comprar.

‘HORES TRANQUIL·LES’
A més, els mercats de la ciutat també s’han
incorporat a una iniciativa ja implantada a
uns quants supermercats de la ciutat, amb
la intenció de permetre a les persones grans
o amb problemes de salut mental comprar
més relaxadament en aquests espais. Du-
rant les anomenades hores tranquil·les, que
tenen lloc els dimecres de 10 a 12 h, els
mercats rebaixen la intensitat de la llum i
redueixen el soroll per fer més fàcil l’accés a
les persones amb dificultats.

Els mercats de Barcelona ofereixen
preus rebaixats cada dijous

Un programa que impulsa
l’alimentació sana i sostenible

EN PRIMERA
PERSONA

Sostenibilitat
Un total de 263 projectes econòmics inno-
vadors i de proximitat han accedit al pro-
grama Impulsem el que fas, que ofereix
subvencions per cobrir fins al 80% del pres-
supost. 31 d’ells ho han aconseguit en la ca-
tegoria d’Alimentació sostenible i de
consum responsable. Són projectes que con-
tribueixen a avançar cap a un consum més
eficient i a garantir una alimentació sana,
justa i sostenible a la ciutat. 
Aquest nou model de consum respon-

sable i d’alimentació sostenible es basa en
l’enfortiment de l’economia i de l’agricultura
local, la lluita contra el canvi climàtic, la
transició agroecològica i la sobirania ali-
mentària, la sostenibilitat de la vida de les
persones, el respecte pel territori i la cultura

pagesa i el dret a una alimentació adequada.
Els projectes presentats en aquesta convo-
catòria han de contribuir a la recuperació
econòmica del territori on s’ubiquen.  
Un bon exemple de tot això és Molsa,

una cooperativa formada per botigues de
salut que comparteixen criteris de bona nu-
trició i que promouen l’alimentació ecològica,
els complements alimentaris i les teràpies na-
turals, com l’acupuntura, l’osteopatia o la ki-
nesiologia. El projecte va sortir de l’interès de
50 comerços membres de Bioconsum que
volien col·laborar i anar més enllà de les com-
pres comunes i del consum compartit. L’any
2016 la voluntat es va fer realitat i va néixer
una cooperativa de botigues de salut que
comparteixen eines comunes i alhora preser-
ven la diversitat, la personalitat i la singulari-
tat de cada establiment.

Enguany, l’Ajuntament ha destinat el
pressupost més alt fins ara al programa Im-
pulsem el que fas, 3,7 milions, i també s’ha ar-
ribat al nombre més gran de projectes
subvencionats. Més del 60% es concentren
en els sis districtes de renda més baixa, do-
nant empenta a nova activitat econòmica en
aquestes zones geogràfiques.
El tinent d’alcaldia d’Economia, Treball,

Competitivitat i Hisenda, Jaume Collboni,
ha justificat la inversió i la posada en marxa
del programa perquè creu que “potenciar l’e-
conomia dels nostres barris a través de ne-
gocis de proximitat és una de les millors
respostes a la situació econòmica actual”, i ha
afegit que gràcies a aquest programa han
subvencionat “839 projectes amb un impacte
en formacions i serveis que han arribat a les
20.000 persones i a 5.000 empreses”. 

El comerç està canviant molt
ràpidament a la Barceloneta i
molts botiguers no poden resis-
tir els canvis. Sergi Ferrer de-
mana una mica d’ajuda per
revitalitzar una zona icònica de
Barcelona on els lloguers són
massa alts per als comerciants de
tota la vida. Projectes com el de
la llibreria La Garba són el
model a seguir.   

Quina és la situació del comerç
a la Barceloneta? 
Difícil. El comerç autòcton ha
anat tancant al llarg dels anys i
en queden quatre o cinc. Hi pre-
domina la restauració i poca
cosa més. Merceries, alguna
cansaladeria, queviures... Molt
poquet. I coses molt bàsiques.
És preocupant perquè els veïns
se’n van a comprar fora del barri. 

I què hi podem fer? 
Nosaltres no tenim capacitat de
maniobra perquè el que no pot
fer una botiga petita de roba que
arriba a la Barceloneta és pagar
els 2.000 euros de lloguer que li
demanen. No ho poden assumir
de cap manera. No surt rendible
obrir un negoci en un barri on
els lloguers estan disparats.   

L’Ajuntament s’ha ofert per
ajudar-vos en això?
Ens parlen de comprar locals
disponibles i d’oferir-los al co-
merç, però no ho estan fent.
Una manera d’ajudar-nos seria
posar en marxa projectes comu-
nitaris com el que ha salvat la lli-
breria La Garba. Potser aquest
model serviria per potenciar el
petit comerç del barri.

“Hem de posar 
en marxa projectes
comunitaris”
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Sergi Ferrer
President dels comerciants

de la Barceloneta
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Esports Futbol sala | L’AE Les Corts-UBAE rep l’AD Sala Zaragoza FS
El conjunt de Robert Caneda rebrà el pròxim dissabte 7 de gener l’AD Sala Zaragoza FS, en partit

corresponent a la 13a jornada del grup 2 de Segona Divisió. L’AE Les Corts-UBAE hi arribarà després
de la seva novena victòria consecutiva, per 1-2 i contra l’FSF César Augusta, del passat 17 de desembre.  

"Al laboratori has d'estar molt
concentrada, ser molt ordenada
i saber què fas i què toques per-
què manipules elements perillo-
sos, treballes amb àcids concen-
trats, i si et cau una gota a la mà,
et cremaràs...", relata Paula Tu-
tusaus (Barcelona, 1990), pivot
del Lima Horta Bàsquet, quími-
ca i que ara és la responsable del
departament d'anàlisi de me-
talls, a la mateixa empresa.

Es retrata com una persona
meticulosa, pacient i que sap
gestionar força bé les situacions
de pressió. Qualitats que de-
mostra a la pista, on està tan
concentrada que sembla de gel.
"No ets el primer que m'ho co-
menta. De fet, quan jugava a te-
nis em van arribar a preguntar
si tenia orxata a les venes!
[Riem]. Hi ha qui creu que ser
una persona tranquil·la és sinò-
nim que t'és igual tot, però no té
res a veure", adverteix. El seu
compromís és innegable.

Cada temporada sembla una
jugadora encara més segura d'e-
lla mateixa. La seva punteria
ha crescut sobretot en els triples:
"És molt mental. El curs passat
no estava gaire encertada i
aquest sí". Tutusaus creu que és
fruit de l'experiència i de com
l'han tractat a ella: "Cada cop
tinc més jugadores joves al vol-
tant i és bo que hi hagi algú que
els transmeti confiança".

La història de l'entrevistada
amb el bàsquet és molt atípica:
comença al Col·legi Santa Do-

rotea-Salesianes Sarrià, on va
compaginar la pilota i el tenis.
Amb 10 anys, potser moguda
per l'afició familiar a la raque-
ta, va deixar el bàsquet i es va
centrar en el tenis. Els seus pri-
mers passos van ser al CE Vall-
doreix, on jugava la seva famí-
lia i el pare ho feia "des de ben
jovenet". Després, per poder
entrenar-se en una escola amb
"nens i nenes de més nivell" va
aterrar al CE Laietà, on va con-
tinuar fins a sènior. La seva úl-
tima estació va ser el CE His-
pano Francès, amb el qual va
disputar el darrer any torneigs
semiprofessionals.

SEGONA ETAPA AL BÀSQUET
"Ara fa temps que no hi jugo i
quan ho faig m'empipo una mica
perquè no acabo de transformar
les idees en fets", confessa, di-
vertida, Tutusaus, que va deixar
la raqueta just abans de comen-
çar la universitat. Com que vo-
lia continuar en forma es va
apuntar al Joventut Les Corts,
que tenia al costat de casa.

La pivot va començar a l'e-
quip de Tercera Catalana i, amb
el temps, es va acabar convertint
en una peça important en el sè-
nior, primer a Copa Catalunya i
després a Lliga Femenina 2. En
la temporada de debut a l'ales-
hores segona competició [ara
entre Lliga Femenina i Lliga Fe-
menina 2 hi ha la Lliga Femeni-
na Challenge] l'equip va disputar
la fase d'ascens a Lliga Femeni-
na a León: "Va ser la cirereta!".

L'inici d'aquell curs, el 2016-
2017, va ser rodó per al Joven-
tut Les Corts, que al Pavelló
Can Carbonell, a Cornellà, va ai-

xecar la Lliga Catalana amb Tu-
tusaus com a MVP de la com-
petició. A semifinals, contra el
Bàsquet Femení Sant Adrià, va
anotar 20 punts i va agafar 10 re-
bots (28 de valoració), i a la fi-
nal, davant el Lima Horta Bàs-
quet, encara ho va fer millor (28
punts i set rebots per a 32 de va-
loració). "Nerea Garmendia, que
era una de les nostres referentes
anotadores, no estava disponi-
ble i suposo que les altres ha-
víem d'agafar més responsabi-
litat... Aquell cap de setmana
vaig estar molt encertada i no sa-
bria explicar-te per què...", re-
corda, encara incrèdula.

Poc més d'un mes després,
Tutusaus va ser la millor de la si-
sena jornada de la Lliga Feme-
nina 2 amb un partit gairebé per-
fecte contra l'Iraurgi SB (31
punts, amb 9/10 en tirs de dos,
3/3 en triples i 4/4 en tirs lliures,
sis rebots o una assistència per
a un 38 de valoració).

"Són dies d'aquests en què la

ficaries fins i tot llençant d'es-
quena. 'Que sàpigues que això no
es tornarà a repetir', li vaig dir al
Sergio [Manzano, l'entrenador].
I, evidentment, no s'ha tornat a
repetir més! [Riem]. Soc anota-
dora, però no puc mantenir un
ritme així", comparteix. No ho
pot fer perquè mai llença tant.

Els dos primers anys  Sergio
Manzano, que la continua diri-
gint al Lima Horta Bàsquet, li va
“gastar, literalment, el cognom".
"No em coneixia tant i a qui veia
que li podia treure més coses el
collava més. En Sergio em fotia
esbroncades per millorar certs as-
pectes, però jo era jove i al prin-
cipi em cansava que ho fes cada
dos per tres. Ara, després de
tants anys, ja sap què puc i què no
puc fer", matisa la barcelonina.

Del seu periple pel Joventut
Les Corts es queda amb el grup,
els vincles i les amistats que hi va
fer, i amb l'experiència. "Em sap
greu perquè estàvem molt bé
allà i, si el club hagués apostat per

nosaltres, potser hi continua-
ríem encara. Però entenc que es-
tar en aquella Lliga Femenina 2
eren molts diners. Ho respecto i
no passa res, però les coses po-
dien haver acabat molt millor",
valora Tutusaus.

DE MENYS A MÉS
Cada temporada i també cada
partit va de menys a més: "Els
primers minuts, que són més ex-
plosius, em costa arrencar, però
després podria continuar jugant
un quart més. Sempre m'ha pas-
sat això". El que no canvia és que
el col·lectiu arbitral continuï sent
l'únic que la desconcentra a la
pista: "A vegades m'empipen
una mica. Intento controlar-ho,
però en certes ocasions...".

Des de fa unes setmanes,
per fi, el Lima Horta Bàsquet ja
no s'entrena en una pista peti-
ta del Velòdrom Municipal
d'Horta Miquel Poblet, on "la
part de dalt és una carpa". Els
dies que plovia, si ho feia molt,
no podien exercitar-se perquè es
mullava tota la pista. Hi feia
"molt de fred" perquè està tot
obert i el terra és "com de
goma". "No sé com no van pas-
sar més coses...", lamenta.

Ara s'entrenen a pistes re-
glamentàries del Safa Horta i
del Pavelló UBAE El Carmel, i els
divendres continuen fent-ho al
Pavelló Virolai. "S'han buscat i
trobat solucions, i ara tenim con-
dicions que ens permeten pre-
parar-nos molt millor físicament.
El que continua sent molt fort és
que un equip de Lliga Femenina
Challenge disposi només un dia
de la pista sencera del partit", de-
nuncia Tutusaus.

Toni Delgado
LES CORTS

LaseguretatdePaula Tutusaus
» L’exjugadora del Joventut Les Corts és més sòlida cada curs i aquest ha crescut sobretot en el triple
» “Hi ha qui creu que ser una persona tranquil·la és sinònim que t’és igual tot, i no té res a veure”, defensa

Paula Tutusaus, pivot del Lima Horta Bàsquet. Foto: Toni Delgado
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Juan Diego Botto es posa a la pell de Fe-
derico García Lorca per acostar-nos els as-
pectes menys coneguts de la vida i l’obra
del poeta, amb la voluntat de trobar allò
que ens interpel·la i fer-lo viu i actual. Amb
ironia i emotivitat, l’autor relata la seva tra-
jectòria artística, la seva vida personal i la
seva necessitat de llibertat.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Una noche sin luna
Juan Diego Botto

L’àlbum de debut de la cantautora de Gra-
nollers Laia Llach ja és aquí: Sol d’hivern (La
Catenària) ha vist la llum aquest mes de
desembre. Es tracta d’un disc format per
una desena de cançons en les quals la gui-
tarra té un gran protagonisme. “La so-
noritat de la guitarra i la veu  és el so que
soc capaç de crear i és el so amb què vull
donar-me a conèixer”, ha dit a Enderrock.

Música

L’Elena (Vicky Luengo) i l’Iván (Pol López)
decideixen construir una nova vida al
bosc, però aleshores comencen a sorgir
diferències entre ells: tenen punts de vis-
ta diferents sobre com viure a la natura.
Això posarà en perill el seu futur com a
parella. Suro té deu nominacions als
Premis Gaudí i dues (millor actriu i di-
recció novella) als Premis Goya. 

Pelis i sèries

Suro
Mikel Gurrea

Sol d’hivern
Laia Llach

Llums de Sant Pau 
Nadal ja és aquí i una de les millors maneres de gaudir-lo
a Barcelona és, sens dubte, visitant Els llums de Sant Pau.
Des del passat 22 de novembre i fins al 15 de gener, el

recinte modernista de Sant Pau està completament il·lu-
minat i ofereix una experiència immersiva a qui el visita.
És el segon any consecutiu que es fa aquest espectacle
lumínic a l’històric edifici barceloní, i en aquesta ocasió
porta per títol L’univers de la llum. Es tracta d’un recorre-
gut ampliat respecte al de l’any passat i permet als assis-

tents endinsar-se “dins dels misteris del cosmos”.

Aitana Ocaña (Sant Climent de Llobregat, 1999)
no ha deixat de créixer com a artista des que va
sortir de l’acadèmia d’Operación Triunfo 2017. A
més de vendre discos a dojo i d’omplir estadis a

vessar amb els seus concerts, la jove cantant s’ha
atrevit també amb el món de la interpretació.

Aquest mes de desembre s’ha estrenat la seva pri-
mera sèrie, La última, a Disney +. Es tracta d’una

història d’amor que protagonitza amb Miguel Ber-
nardeau, fill d’Ana Duato i actor d’èxit, que fins fa
poc era la seva parella sentimental. I és que, des-

prés d’una setmana promocionant plegats la sèrie
i concedint entrevistes fent veure que estaven tan
enamorats com sempre, va saltar una notícia del
tot inesperada: la relació s’havia acabat. A partir

d’aquí, les xarxes socials es van omplir d’imatges i
de comentaris analitzant l’actitud de tots dos du-

rant la promoció de la sèrie. Hi havia pistes.

A I T A N AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una jove estrella de la música
I ara també és actriu

Famosos

Deixar la relació amb Miguel Bernardeau
Justament després d’haver estrenat una sèrie romàntica junts 

Analitzen cada entrevista
Ara tothom veu senyals durant la promoció de la sèrie

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita se’n va als Estats Units a fer d’au-
pair sense saber-ho del tot. Un dia es tro-
ba a l’aeroport de Barcelona preparada
per agafar un avió que, teòricament, l’ha
de dur a Nova York, on aprendrà anglès
durant l’estiu. Però el seu ínfim coneixe-
ment de la llengua la porta, per caram-
bola, fins a Atlanta, a casa dels Bookland,
on tindrà cura dels tres fills de la família.

Llibres

Les calces al sol
Regina Rodríguez Sirvent

| The Witcher 3
La tercera entrega de la saga The Witcher barreja aventura, rol i acció en un
món èpic i fantasiós. Disponible per a PS 4 i 5, Xbox One i Series X/S, i PC.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CANVIS 

A l’hivern reduïm inconscientment el consum de fruites 
i verdures, cosa que debilita el nostre organisme

MASCARETA

DIETA

VENTILACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

El fred ja és aquí i ha arribat per quedar-se, segons advertei-
xen els meteoròlegs. I amb el fred es multipliquen les ma-
lalties que hi estan associades, sobretot les respiratòries.

Sovint les confonem, però són molt diferents entre elles: refre-
dat, catarro, grip estacional, otitis i sinusitis, a més del coronavi-
rus, és clar, són les més freqüents. Menys usuals, però més peri-
lloses, són les bronquitis i les pneumònies. 

En condicions de baixes temperatures les nostres defenses
disminueixen i les mucoses són menys efectives. El nas també
queda afectat i ja no filtra com hauria de fer-ho, ni pot escalfar
prou l’aire que inhalem perquè arribi als pulmons a la tempera-
tura apropiada. La situació és especialment perillosa per als me-
nors de tres anys, els més grans de 65 i els malalts crònics. Els in-
fants, a més, són molt propensos a patir bronquiolitis.

Si el quadre no és greu, el millor és fer repòs, menjar adequa-
dament i prendre antiinflamatoris, mucolítics i expectorants.
Només cal prendre antibiòtics en cas que apareguin infeccions
per bacteris o fongs, però són molt poc útils contra els virus,
que són els sospitosos habituals quan fa més fred. 

Temporada alta de virus

Els canvis bruscos de temperatura són l’origen 
de la majoria de refredats i malalties víriques

Les claus

Tot i que no és obligatòria, fer servir la mascareta 
pot ajudar els grups de risc a reduir el perill de contagi    

Si alguna cosa hem après de la pandèmia 
és la importància d’airejar els ambients on vivim i treballem
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